



النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

16 تشرين أول (أكتوبر) 2025 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

GLOBAL DEBT TO EXCEED 100% OF GDP BY 2029

The International Monetary Fund (IMF) warned of escalating risks to global financial stability amid rising debt levels worldwide and ongoing fiscal pressures on governments. It revealed that global public debt is increasing rapidly and is expected to exceed 100 percent of global GDP by 2029.

According to the IMF, risks are leaning upward, meaning the likelihood of faster debt growth outweighs that of a slowdown. It also noted that changes in the macroeconomic environment since interest rate hikes began a few years ago have exacerbated fiscal pressures.

The report highlighted that the simultaneous increase in public debt and interest rates has raised the burden of interest payments on government budgets, as interest expenses climbed from around 2 percent of GDP in 2020 to nearly 3 percent now.

[Source \(Al Arabiya.Net Website, Edited\)](#)



الدين العالمي سيتجاوز 100% من الناتج المحلي الإجمالي في 2029

حذر صندوق النقد الدولي من تصاعد المخاطر التي تهدد الاستقرار المالي العالمي، في ظل ارتفاع مستويات الديون حول العالم واستمرار الضغوط المالية على الحكومات. وكشف عن ارتفاع الدين العام العالمي بوتيرة سريعة، حيث من المتوقع أن يتجاوز 100 في المئة من الناتج المحلي الإجمالي العالمي بحلول عام 2029.

ووفقاً لصندوق النقد فإن المخاطر تميل إلى الارتفاع، ما يعني أن احتمالية تسارع نمو الدين أكبر من احتمالية تباطؤه. ونوّه إلى أن التغيرات في البيئة الاقتصادية الكلية منذ بدء رفع أسعار الفائدة قبل بضع سنوات فاقمت الضغوط المالية.

وبيّن أن تزامن ارتفاع الدين العام مع زيادة أسعار الفائدة، رفع عبء مدفوعات الفائدة على الموازنات الحكومية، إذ ارتفعت فاتورة الفوائد من نحو 2 في المئة من الناتج المحلي في عام 2020 إلى قرابة 3 في المئة حالياً.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

GOLD HITS AN ALL-TIME HIGH

Gold surged to a record high on Thursday, supported by investor demand for the precious metal amid persistent geopolitical and economic uncertainty, as expectations grew for U.S. interest rate cuts and a weakening dollar.

Spot gold rose 0.4 percent to \$4,224.79 an ounce after reaching a record \$4,225.69. U.S. gold futures for December delivery gained 0.9 percent to \$4,239.70.

Among other precious metals, silver rose 0.2 percent to \$53.16 an ounce after hitting a record \$53.60 on Tuesday. Platinum climbed 0.7 percent to \$1,665.70, while palladium dropped 0.3 percent to \$1,540.36.

[Source \(Al Arabiya.Net Website, Edited\)](#)



الذهب يسجل أعلى مستوياته على الإطلاق

صعد الذهب إلى مستوى قياسي، اليوم الخميس، مستفيداً من إقبال المستثمرين على المعدن النفيس وسط استمرار حالة الضبابية الجيوسياسية والاقتصادية، مع تزايد التوقعات بخفض أسعار الفائدة الأميركية وتراجع الدولار.

وارتفع الذهب في المعاملات الفورية 0.4 في المئة إلى 4224.79 دولار للأونصة بعدما سجل مستوى قياسياً بلغ 4225.69 دولار. وزادت العقود الأميركية الآجلة للذهب تسليم ديسمبر/كانون الأول 0.9 في المئة إلى 4239.70 دولار.

وبالنسبة للمعادن النفيسة الأخرى، تقدمت الفضة في المعاملات الفورية 0.2 في المئة إلى 53.16 دولار للأونصة بعد بلوغها مستوى قياسي عند 53.60 دولار يوم الثلاثاء. وزاد البلاتين 0.7 في المئة إلى 1665.70 دولار فيما انخفض البلاديوم 0.3 في المئة إلى 1540.36 دولار.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

SHARP INCREASE IN BANK LENDING IN CHINA

Data from the People's Bank of China (the central bank) showed a significant rise in bank lending in China during the past month.

Total new yuan loans in September rose to 1.29 trillion yuan, compared to 590 billion yuan in August. Aggregate social financing at the end of September reached 3.53 trillion yuan. The broad money supply, known as M2, grew by 8.4 percent year-on-year in September.

China's consumer prices fell 0.3 percent last month, exceeding expectations, due to weak domestic demand and an oversupply. Meanwhile, producer prices remained under deflationary pressure for the 36th consecutive month.

[Source \(Al Arabiya.Net Website, Edited\)](#)



ارتفاع حاد للإقراض المصرفي في الصين

أظهرت بيانات بنك الشعب الصيني (البنك المركزي)، ارتفاعاً كبيراً في الإقراض المصرفي في الصين خلال الشهر الماضي.

وارتفع إجمالي القروض الجديدة باليوان الصيني خلال سبتمبر الماضي إلى 1.29 تريليون يوان مقابل 590 مليار يوان خلال أغسطس الماضي. ووصل إجمالي التمويل الاجتماعي بنهاية سبتمبر الماضي إلى 3.53 تريليون يوان. وسجل المعروض النقدي الواسع المعروف باسم "إم 2" نمواً سنوياً بنسبة 8.4 في المئة في سبتمبر الماضي.

وانخفضت أسعار المستهلك في الصين بنسبة 0.3 في المئة، متجاوزة التوقعات، خلال الشهر الماضي، نتيجة ضعف الطلب المحلي وفائض المعروض. في حين ظلت أسعار المنتجين "الجملة" تحت ضغوط انكماشية للشهر السادس والثلاثين على التوالي.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

GOVERNMENT SHUTDOWN COSTS THE U.S. ECONOMY ABOUT \$15 BILLION DAILY

U.S. Treasury Secretary Scott Besant revealed that the ongoing government shutdown, now in its second week, is costing the U.S. economy around \$15 billion per day in lost output. He urged Democrats to "be heroes" and cooperate with Republicans to end the shutdown.

Besant explained that "the impact of the shutdown has started to affect the U.S. economy's performance, and we believe the shutdown may cost the economy up to \$15 billion per day."

He added that the wave of investments flowing into the U.S. economy — including in the field of artificial intelligence — is still in its early stages and has sustainable momentum, but the government shutdown is becoming an increasing obstacle to that progress.

[Source \(Al Arabiya.Net Website, Edited\)](#)



الإغلاق الحكومي يكلف الاقتصاد الأمريكي نحو 15 مليار دولار يوميا

كشف وزير الخزانة الأمريكي سكوت بيستنت عن أنَّ الإغلاق الحكومي المستمر منذ أسبوعين يكلف الاقتصاد الأمريكي نحو 15 مليار دولار يوميا من الخسائر في الإنتاج. وحث الديمقراطيون على "أن يكونوا أبطالاً" وأن يتعاونوا مع الجمهوريين لإنهاء هذا الإغلاق.

وأوضح بيستنت، أنَّ "تأثير الإغلاق بدأ ينعكس على أداء الاقتصاد الأمريكي، ونعتقد أنَّ الإغلاق الحكومي ربما يكلف الاقتصاد ما يصل إلى 15 مليار دولار يوميا".

وأشار إلى أنَّ موجة الاستثمارات المتدفقة إلى الاقتصاد الأمريكي، بما في ذلك في مجال الذكاء الاصطناعي، لا تزال في بدايتها وتمتاز بالاستدامة، إلا أنَّ الإغلاق الحكومي يشكل عقبة متزايدة أمام هذا الزخم.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرّف\)](#)

FALLING OIL PRICES PRESSURE KUWAIT'S EXPORT REVENUES

Data from the Central Administration of Statistics showed that exports dropped to 4.98 billion dinars (\$16.23 billion) in the second quarter of 2025, compared with \$19.27 billion a year earlier — a decline of 16 percent.

This decrease was driven by a drop in oil export revenues to \$14.26 billion between April and June, compared with \$17.6 billion a year earlier.

With oil prices falling below the breakeven levels required to finance government spending, the fiscal deficit gap is widening, prompting the state either to draw from the General Reserve Fund or borrow to cover the shortfall.

[Source \(Al Arab Newspaper, Edited\)](#)



تراجع أسعار النفط يضغط على حصيلة عوائد الصادرات الكويتية

أظهرت بيانات الإدارة المركزية للإحصاء، تراجع الصادرات إلى 4.98 مليار دينار (16.23 مليار دولار) في الربع الثاني من العام 2025 مقارنة مع 19.27 مليار دولار قبل عام، أي بانخفاض بلغ 16 في المئة.

وجاء هذا التراجع نتيجة لتراجع قيمة الصادرات النفطية إلى 14.26 مليار دولار خلال الفترة الفاصلة بين شهري أبريل ويونيو مقارنة بمبلغ 17.6 مليار دولار قبل عام.

ومع تراجع سعر البرميل دون مستويات التعادل المطلوبة لتمويل الإنفاق الحكومي، تتسع فجوة العجز المالي، ما يدفع الدولة إما إلى السحب من الاحتياطي العام، أو إلى الاقتراض لتمويل العجز.

[المصدر \(صحيفة العرب، بتصرّف\)](#)

15 MILLION TOURISTS VISIT MOROCCO IN NINE MONTHS

Morocco's Ministry of Tourism announced that the number of foreign tourists visiting the country between January and September 2025 reached about 15 million — a new record. According to the ministry, this figure represents a 14 percent increase compared to the same period in 2024. This record confirms the continuation of positive momentum since the start of 2025, supported by enhanced air connectivity, targeted promotional campaigns, and continuous improvement of the tourism experience.

Tourism Minister Fatima Zahra Ammor stated that welcoming 15 million tourists "reflects the success of the adopted strategy," without providing further details on its components.

[Source \(Anadolu Agency, Edited\)](#)



15 مليون سائح في المغرب في 9 أشهر

كشفت وزارة السياحة المغربية، عن بلوغ عدد السياح الأجانب الذين زاروا البلاد خلال الفترة الممتدة بين يناير/ كانون الثاني وسبتمبر/ أيلول 2025 نحو 15 مليون سائح، وهو رقم قياسي جديد. وبحسب الوزارة يمثل هذا الرقم زيادة بنسبة 14 في المئة مقارنة مع الفترة نفسها من العام الماضي 2024.

ويؤكد هذا الرقم القياسي الجديد استمرار الدينامية الإيجابية منذ بداية 2025، بفضل تعزيز الربط الجوي، وحملات الترويج الموجهة، وتحسين التجربة السياحية بشكل مستمر.

واعتبرت وزيرة السياحة فاطمة الزهراء عمور، أنَّ توافد 15 مليون سائح "يعكس نجاح الاستراتيجية المتبعة"، دون أن توضح تفاصيل عن هذه الاستراتيجية.

[المصدر \(وكالة الأناضول، بتصرّف\)](#)

■ OIL INCREASES 1% AFTER TRUMP ANNOUNCES INDIA WILL STOP BUYING RUSSIAN OIL

Oil prices rose nearly 1 percent in early trading on Thursday after U.S. President Donald Trump announced that Indian Prime Minister Narendra Modi had pledged to stop India from buying oil from Russia, which supplies roughly one-third of its imports.

Brent crude futures gained 57 cents, or 0.9 percent, to reach \$62.48 a barrel. West Texas Intermediate (WTI) crude futures increased 0.9 percent, or 54 cents, to \$58.81.

Both benchmark crude prices had touched their lowest levels since early May in the previous session, weighed down by U.S.-China trade tensions. The International Energy Agency had earlier warned of a large surplus next year as OPEC+ producers increase output amid weak demand.

[Source \(Al Arabiya.Net Website, Edited\)](#)

■ النفط يرتفع 1 في المئة بعد إعلان ترامب توقف الهند عن شراء النفط الروسي

ارتفعت أسعار النفط 1 في المئة تقريبا في التعاملات المبكرة اليوم الخميس، بعد أن أعلن الرئيس الأميركي دونالد ترامب عن تعهده رئيس الوزراء الهندي ناريندرا مودي، بوقف الهند شراء النفط من روسيا التي تزودها بنحو ثلث وارداتها.

وزادت العقود الآجلة لخام برنت 57 سنتا، أو 0.9 في المئة، لتصل إلى 62.48 دولار للبرميل. وكسبت العقود الآجلة لخام غرب تكساس الوسيط الأميركي 0.9 في المئة، أو 54 سنتا، إلى 58.81 دولار.

ولامس الخامان القياسيان أدنى مستوى لهما منذ أوائل مايو/أيار في الجلسة الماضية بفعل التوتر التجاري بين الولايات المتحدة والصين. وبعد أن حذرت وكالة الطاقة الدولية من فائض كبير في العام المقبل مع رفع منتجي "أوبك+" الإنتاج وسط ضعف الطلب.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

